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Zpravodaj
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Vážení  
spoluobčané,

máme tu opět konec roku 
a před sebou jedny z nejhezčích 
chvil roku strávené se svými 
blízkými a já píšu poslední 
článek pro rok 2023.

Co se dělo  
a děje v Brloze
Během podzimu došlo 
ke slibované opravě některých 
výtluků na obecních 
komunikacích, bylo jich opravdu 
hodně a ne všechny jsme stihli, 
ale samozřejmě máme v plánu 
opravit jich co nejvíce. sám 
jsem jich našel dost a budeme 
pokračovat na jaře, jakmile nám 
to počasí dovolí.

Poslední dobou nás poměrně 
dost trápí závady na veřejném 
osvětlení, kterých za poslední 
měsíce bylo velké množství. 
snažíme se závady co nejdříve 
odstranit a zároveň postupně 
dochází k výměně za účinnější 
a energeticky úspornější svítidla.

došlo k opravě štěrkových cest 
po velké vodě.

Na první adventní neděli 
jsme měli tradiční rozsvícení 
vánočního stromu. Jak jsem 
zmiňoval u stromku, tak 
tento rok máme smrk ze dvora 
v pečovatelském domě, kde 
už pro něj nebylo místo, tak 
jsem si řekl proč ho nevyužít 
i pro další potěšení. Jako každý 
rok se o zábavu postaraly 
děti s moc hezkým hudebním 
vystoupením, za což jim velice 
děkuji. Poděkování samozřejmě 
patří i anně Karlové a Kláře 
Remsové. také děkuji vaškovi 
litvanovi za ozvučení, všem 
zastupitelům a zaměstnancům 
obce za přípravu a výdej 
občerstvení. samozřejmě 
nesmím zapomenout na ženy, 
které přinesly napečené cukroví 
pro naše spoluobčany.  

Nové osvětlení dostal i vzrostlý 
strom na rojšínské návsi. 
samozřejmě měli tradiční 
rozsvícení stromku na Jaroníně, 
který dostal také nová světla. 

Co se bude dít 
v Brloze
Byl dokončen projekt 
na realizaci čov Rojšín  
i se stavebním povolením.  
Cena realizace je velmi 
vysoká, zhruba 26 milionů 
Kč, proto budeme čekat 
na vypsání vhodného dotačního 
titulu a musíme vysoutěžit 
zhotovitelskou firmu. 

téměř před dokončení je také 
projekt na chodník od školy 
směrem na Jánské údolí, kde 
již máme schválenou dotaci 
na stavbu. Já doufám, že již 
nebude nic bránit vypsání 
konkurzu na zhotovitelskou 
firmu a během příštího roku 
bude chodník realizován.
Máme v plánu upravit dvůr 
v pečovatelském domě. dojde 
k opravě chodníčků a celkové 
úpravě dvora pro praktičtější 
využití. 

Odpadové 
hospodářství  
pro rok 2024
dva roky jedeme paušální 
systém, který je legislativně 
možný, kde vybíráme poplatek 
za každého občana přihlášeného 
k trvalému pobytu nebo 
z rekreačního objektu. Po tuto 
dobu se neustále zvyšuje objem 
smíšeného odpadu vyvezeného 
z naší obce na skládky, tím 
pádem se také zvyšují náklady, 
které jsou naší obci účtovány 
za odvoz a ukládání odpadu. 
Za poslední rok na paušálním 
režimu se objem komunálního 
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stále jednáme o variantě 
adresného vyvážení. to 
znamená, že by každá nádoba 
musela mít svůj čip a svozové 
auto by bylo vybaveno váhou, 
která by při výklopu obsah 
načipované popelnice zvážila. 
Náklady na pořízení svozového 
auta s váhou jsou příliš vysoké. 
o tuto možnost se zajímá pouze 
naše obec, jiné obce zatím 
na tento způsob netlačí a tudíž 
služby města čK nemá motivaci 
k pořízení této technologie. 

Velice mne mrzí, že jsem 
Vás takhle před Vánoci 
musel oznámit takovouto 
nepříjemnou novinu a nyní 
už mi dovolte, abych Vám 
popřál ze srdce krásné prožití 
vánočních svátků v kruhu 
rodinném a v především 
v poklidu a přeji Vám 
úspěšný vstup do nového 
roku a opravdu hodně štěstí 
a zdraví!

Tomáš Jungwirth
starosta

odpadu navýšil zhruba  
o 20 tun, celkem bude tedy 
vyvezeno v tom roce  
cca 125 tun směsného odpadu. 
opět nám služby města čK 
zvyšují poplatek za odvoz 
komunálního odpadu  
ze 3100 Kč bez dPH  
na 3300 Kč bez dPH + 500 Kč 
skládkování. Nově přechází 
odpadové hospodářství 
do daňové sazby 21 % namísto 
snížené sazby 15%. 

teď budu psát o konkrétních 
číslech. Po přechodu 
na paušální poplatkový  
systém jsme se obávali, zda 
budou mít lidé i nadále vůli 
třídit odpad. Naštěstí se naše 
obavy nenaplnily a máme  
zde zodpovědné občany,  
kteří i nadále třídí. Má to  
smysl. Za recyklovatelné 
materiály do obecní kasy  
jsme za rok 2023 vybrali  
cca 350 000 Kč. dostáváme jako 
obec podíl z prodaných surovin 
využitých99 k další recyklaci.  

Psal jsem o tom v minulém 
čísle, že třídit odpad je opravdu 
důležité, je to jeden z faktorů, 
který může ovlivnit to, že 
nebudeme muset v následujících 
letech zvedat znovu poplatek 
za odpad. Na poplatcích jsme 
v minulém roce vybrali  
cca 630 000 Kč. Naopak náklady 
naši obec stojí za rok 2023  
cca 1 250 000 Kč. Jednoduchými 
počty dojdeme k tomu,  
že rozdíl musí být doplacen 
z obecního rozpočtu.  
této problematice jsme se 
věnovali na zastupitelstvu 
několikrát. Po dlouhých 
diskuzích se všichni  
zastupitelé shodli na tom,  
že je zapotřebí tento  
poplatek navýšit. věřte mi,  
že jsme se snažili najít 
možnosti, jak předejít  
zvýšení poplatku, ale čísla 
hovoří jasně, že v tuto chvíli 
jinou možnost opravdu 
nemáme. Je nevyhnutelné 
zvednout poplatek za odpady 
v naší v obci.
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Z jednání zastupitelstva obce
Letošní čtvrté zasedání 
zastupitelstva se konalo 
dne 20.9. 2023 od 19 hodin 
v kanceláři starosty. Dva 
členové byli omluveni, takže 
jsme jednali v sedmi lidech.

První bod znamenal tradiční 
změny rozpočtu 8,9,10,11 
a 12/2023, které vzalo 
zastupitelstvo na vědomí. 

Druhý a třetí bod pojednával 
o směně a prodeji pozemků 
v k.ú. Brloh pod Kletí. 
Zde bylo zastupitelstvo 
obeznámeno se všemi 
okolnostmi a body schválilo. 

Bod čtyři jsme projednávali 
žádosti o příspěvky 
organizacím. Konkrétně 
Římskokatolické farnosti 
Brloh, kde zastupitelstvo 
příspěvek neschválilo, 
protože plánujeme opravit 
část obvodové zdi kolem 
kostela, která je v našem 
majetku. Zde budou náklady 
mnohonásobně převyšovat 
požadovanou částku 
příspěvku. dále pak žádost 
místního spolku ččK, která 
byla bez diskuse schválena. 
Poslední žádost byla 
od diakonie Broumov, která 
naopak schválena nebyla.

V bodě pět zastupitelstvo 
schvalovalo zřízení věcných 
břemen v souvislosti 
s rozvodem NN. opět 
schváleno bez diskuse. 

Bod různé byl tentokrát 
velmi obsáhlý a řešili 

jsme zde demolici pastoušky, 
možnosti rekonstrukce oválu 
fotbalového hřiště, možnosti 
dotačních titulů na výstavbu 
areálu nové kompostárny 
a pořízení kalolisu. dále 
proběhla diskuse k ukončení 
realizace výměny kotlů ve škole. 
Nakonec nás starosta seznámil 
s návrhy řešení parkoviště 
u MŠ. většinou z těchto bodů se 
budeme zabývat ještě na dalších 
schůzkách.

Další zasedání zastupitelstva 
se konalo 22. 11. 2023 
v tradiční čas a na tradičním 
místě. 

tentokrát jsme byli kompletní 
a mohli jsme zahájit zasedání 
bodem jedna a dvě, tedy 
rozpočtovým opatřením 
13,14,15,16 a 17/2023. 

Bod tři schváleného programu 
se vztahoval k prodeji pozemku 
v k.ú. Jánské Údolí. ten byl 
jednohlasně schválen. 

V bodě čtyři jsme řešili 
žádost organizací o příspěvky. 
tentokrát organizace FoKus 
– příspěvek byl schválen, 
dále Jihočeské centrum pro 
postižené a seniory – příspěvek 
neschválen a žádost Hospice sv. 
Jana N. Neumanna – příspěvek 
schválen. 

V bodě pět jsme schvalovali 
smlouvu o zřízení věcného 
břemene v obci Rojšín.  
v diskusi zastupitelstvo 
namítlo, že navržená trasa 
vedení vN se kryje  

s navrženou trasou 
kanalizačního vedení pro 
čov Rojšín. starosta věc 
projedná s příslušným 
projektantem. 

Bod číslo šest obsahoval 
schválení návrhu smlouvy 
s dodavatelem technologie 
kalové koncovky pro čov.  
Na základě výběrového řízení 
byla vybrána vítězná firma 
za cenu 2.167.235,-Kč. Na tuto 
technologii bude čerpána 
následně dotace, která 
pokryje větší část nákladů. 
smlouva byla schválena. 

V bodě číslo sedm 
zastupitelstvo schválilo 
pronájem pozemku  
v k.ú. Rojšín o výměře  
619 m2. 

Předposlední bod jednací 
osm určil složení plán 
inventur a složení 
jednotlivých komisí. 

Nakonec je tradiční bod 
různé, který řešil současnou 
výši nájemného v obecních 
bytech. tím se bude 
zastupitelstvo zabývat 
na dalších schůzkách. 
Na závěr proběhla poměrně 
dlouhá debata ohledně 
odpadového hospodářství 
obce, třídění odpadů 
a nárůstem nákladů 
na likvidaci odpadů.

Václav Pecha ml. 
místostarosta
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Vážení dárci, 

blíží se čas, kdy k vám přicházejí tři králové. Jako vždy přinesou radost  

a boží požehnání, s cílem spolu s vámi pomoci lidem v nouzi.  

Od 1.  do 14. ledna vyrazí koledníci k vašim domům a dveřím na koledu.  

Pokud krále s kasičkou nepotkáte, jsou i jiné možnosti, jak se do sbírky zapojit 

a přispět. V minulých letech se velmi osvědčily statické pokladničky, proto 

jsme i letos domluvili několik míst, kde budou umístěny a bude možné do nich 

přispět během pracovní doby těchto míst.  

Bude zde pro vás připravena i svěcená křída, kalendářík a obvyklý cukr. 

Pokladničky najdete do 14. ledna 2024 na těchto místech: 

Kostel sv. Michaela archanděla, Náměstí, Křemže 

Obecní úřad Křemže, Náměstí 35, Křemže 

Obecní úřad Holubov, Holubov 35 

Obecní úřad Brloh, Brloh 23 

Železářství Iška, Budějovická 81, Křemže 

Květinová Síň Bromelia, zásilkovna, Náměstí 7, Křemže 

Koloniál Pelech Jiří, Holubov 248 

Potraviny Coop, Brloh 56 

Rádi bychom moc poděkovali všem místům za možnost umístění pokladničky 

a za velikou vstřícnost.  

 

 

On-line příspěvky 

Na webu Tříkrálové sbírky www.trikralovasbirka.cz najdete všechny 

možnosti, jak on-line přispět. Opět bude otevřena aplikace online kasička. 

Pokud chcete pomáhat přímo u nás, pak po zadání darované částky zadejte 

PSČ 38203, případně 38206, příspěvek se připíše pod Diecézní charitu České 

Budějovice, kde jsme registrováni (Křemže, Holubov, Brloh). Můžete také 

využít dárcovskou SMS. Sbírka je otevřená celoročně. 

 

Přispívat lze bankovním převodem na účet 66008822/0800 u České 

spořitelny, variabilní symboly pro záměry sbírky na našem území jsou pro 

Křemži 777921002, pro Brloh 777921003 a pro Holubov 777921004.  

Pro vaše příspěvky můžete využít i QR kódy, a to do 31.1. 2024. 

 

Doufáme, že se společně s třemi králi uvidíme v lednu při koledě u Vašich 

dveří, ale pokud ne, že si najdete ten nejvhodnější způsob pro Váš dar a 

zůstanete nám věrni. 

 

Děkujeme za Vaši štědrost. 

Helena Čížková, Alena Nováková 
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Pokud krále s kasičkou nepotkáte, jsou i jiné možnosti, jak se do sbírky zapojit 

a přispět. V minulých letech se velmi osvědčily statické pokladničky, proto 

jsme i letos domluvili několik míst, kde budou umístěny a bude možné do nich 

přispět během pracovní doby těchto míst.  

Bude zde pro vás připravena i svěcená křída, kalendářík a obvyklý cukr. 

Pokladničky najdete do 14. ledna 2024 na těchto místech: 

Kostel sv. Michaela archanděla, Náměstí, Křemže 

Obecní úřad Křemže, Náměstí 35, Křemže 

Obecní úřad Holubov, Holubov 35 

Obecní úřad Brloh, Brloh 23 

Železářství Iška, Budějovická 81, Křemže 

Květinová Síň Bromelia, zásilkovna, Náměstí 7, Křemže 

Koloniál Pelech Jiří, Holubov 248 

Potraviny Coop, Brloh 56 

Rádi bychom moc poděkovali všem místům za možnost umístění pokladničky 

a za velikou vstřícnost.  

 

 

On-line příspěvky 

Na webu Tříkrálové sbírky www.trikralovasbirka.cz najdete všechny 

možnosti, jak on-line přispět. Opět bude otevřena aplikace online kasička. 

Pokud chcete pomáhat přímo u nás, pak po zadání darované částky zadejte 

PSČ 38203, případně 38206, příspěvek se připíše pod Diecézní charitu České 

Budějovice, kde jsme registrováni (Křemže, Holubov, Brloh). Můžete také 

využít dárcovskou SMS. Sbírka je otevřená celoročně. 

 

Přispívat lze bankovním převodem na účet 66008822/0800 u České 

spořitelny, variabilní symboly pro záměry sbírky na našem území jsou pro 

Křemži 777921002, pro Brloh 777921003 a pro Holubov 777921004.  

Pro vaše příspěvky můžete využít i QR kódy, a to do 31.1. 2024. 

 

Doufáme, že se společně s třemi králi uvidíme v lednu při koledě u Vašich 

dveří, ale pokud ne, že si najdete ten nejvhodnější způsob pro Váš dar a 

zůstanete nám věrni. 

 

Děkujeme za Vaši štědrost. 

Helena Čížková, Alena Nováková 

 

V 
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Pro poslední číslo toho 
roku jsem o rozhovor 
požádala Vlastu Vacků, 
který se v roce 2019  
stal starostou SDH Brloh. 
Stálo mne to hodně 
přemlouvání, ale  
nakonec svolil.

Začneme tradičně,  
odkud pocházíš?
Pocházím přímo z Brloha, moje 
maminka je rodačka z Jámy 
a taťka bydlel v Kovářově a pak 
postavili dům v Brloze, kde 
bydlíme pořád.

A co škola?
Školní docházku jsem 
absolvoval v Brloze celých 
devět let a poté jsem šel 
na průmyslovou školu 
do Písku, kde jsem v roce 
2010 odmaturoval v oboru 
Informační technologie. Poté 
jsem zkoušel vysokoškolské 
studium obor ekonomická 
informatika na Jihočeské 
univerzitě, ale to jsem 
nedokončil.

A když jsi byl na intru mimo 
Brloh, nestýskalo se ti?
Na intru se mi líbilo, měli jsme 
tam super partu. Na víkend 
jsem se vracel domů, takže se 
mi zase tak moc nestýskalo.

Vím, že pracuješ v Holubově 
v Grafobalu, jak ses dostal 
právě tam?
v Grafobalu zrovna otevírali 
nový sklad a stáňa trávníků, 
která tam dělá vedoucí, slyšela 
že hledám práci a nabídla mi, že 
by mě brala.

Nastoupil jsem jako expedient 
a měl jsem na starosti přípravu 
zakázek k expedici, vytváření 
dodacích listů a případně 
i objednání dopravy.  

asi po 3 letech mi byla 
nabídnuta nová pozice, protože 
pan co jí zastával měl jít 
do důchodu. ta pozice se těžko 
popisuje, protože je to takový 
slepenec několika funkcí :-) 
Jmenuje se Zmocněnec pro 
IMs, samostatný analytik. 
věděl jsem, že obnáší práci 
s firemním informačním 
systémem a podílení se na jeho 
vývoji - to mě velice zaujalo 
a proto jsem přijal. druhá 
část mé práce asi moc lidem 
neřekne, když jsem nastupoval 
taky jsem o tom moc nevěděl. 

 Jde o zajištění integrovaného 
systému managmentu (IMs), 
aby odpovídal požadavkům 
norem a udrželi jsme si jejich 
certifikaci. s tím je spojeno 
neustálé prověřování firemních 
procesů a snaha o zlepšování. 
Na konci roku to pak prověří 
auditorská firma.      

A jak si se dostal k hasičům 
a zároveň do funkce  
starosty SDH?
Já jsem od mala hrál fotbal. 
K hasičům jsem se dal, myslím, 
v roce 2001, protože tam  
chodili všichni moji kamarádi. 
Bavilo mě trénovat a účastnit 
se hasičských soutěží. Myslím, 
že jsme byli hodně úspěšní 
a dokonce jsme se probojovali 
na celorepublikové kolo hry 
Plamen. Po ukončení základky, 
když už jsem nemohl běhat 
za mladé hasiče, jsem na čas 
skončil, než nás mezi sebe  
vzali muži. teď už mají všichni 
rodiny a další povinnosti,  
takže se sejdeme jen  
na pár soutěží za rok.

asi v roce 2014 jsem se stal 
vedoucím revizní rady a začal 
se účastnit pravidelných 
měsíčních schůzí výboru sdH 
a podílet se na organizování 
hasičských akcí. Před volbami 
v roce 2019 nám Jarka tykalů 
oznámila, že už dál nebude 

dělat starostku sboru a jelikož 
jsem měl nejmíň závazků, 
tak jsem byl nominován 
na její místo. Beru to jako 
velkou zodpovědnost, protože 
v Brloze mají hasiči dlouhou 
historii (příští rok budeme 
slavit 140. výročí založení 
sboru) a myslím si, že velkou 
měrou přispívají k udržování 
tradic a kulturních akcí v obci. 
občas je dost náročné vše 
zorganizovat a zajistit, aby se 
na nic nezapomnělo, naštěstí 
mám ve výboru velmi šikovné 
kolegy a všechny povinnosti si 
dokážeme dobře rozdělit. 

už nějakou dobu působím 
i ve výjezdové jednotce obce 
jako řadový hasič, tam žádnou 
funkci nemám 

Když jsme u těch akcí,  
co jako SHD pořádáte,  
jaké to jsou konkrétně?
Pořádáme masopustní průvod, 
maškarní ples, dětský  
maškarní karneval, stavbu 
májky a s ní spojený lampionový 
průvod, také pomáháme obci 
s pořádáním dětského dne 
a setkání důchodců, pokud 
nás požádá. Na podzim již 
tradičně pořádáme dospěláckou 
hasičskou soutěž. v roce 2024 
budeme pořádat i dětskou 
soutěž. 

Jaké máš koníčky?
Kromě hasičů mezi mé 
záliby patří sport, vždy mě 
bavily kolektivní sporty, 
i když ty teď spíš sleduju jen 
v televizi. Chodím pravidelně 
do posilovny. 

také rád sleduji filmy a seriály. 
občas si rád i něco přečtu, 
nejradši mám sci-fi a fantasy.

Je v Brloze něco co se ti líbí 
a naopak nelíbí?
v Brloze se mi celkově líbí 
a jsem tu spokojený.  

Krátké zastavení s Vlastou Vackem
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Vlastíku, děkuji Ti  
za příjemný rozhovor.  
Přeji ti, ať ti vydrží elán,  
díky kterému jako hasiči  
oživujete kulturní dění 
v Brloze.

obecně se mi líbí kultura v obci, 
nejen akce co pořádáme my 
hasiči, ale i další věci, které 
vymýšlí obec, jako jsou různé 
přednášky, představení, výlety 
atd. Každý si může najít něco, co 
ho zajímá. Mě osobně se hrozně 
líbí hospodský kvíz,  
to byl výborný nápad a je to 
vždy skvělá zábava. 

Marcela Mádlová

asi není nic co by se my 
vyloženě nelíbilo, jen možná 
bych si přál,aby se těch akcí 
zúčastňovalo ještě více lidí.

Chceš něco říct na závěr?
čtenářům bych chtěl popřát 
krásné a pohodové vánoce 
a mnoho štěstí, zdraví 
a úspěchů v novém roce.
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Pozvání do knihovny

BeLeTrie PrO DěTi
Bordin, Claudia
 –  KouZelNá ZeMě víl

Dědková, Jarmila
 –  PŘIdeJ sluNCI PaPRseK

Drobek
 –  PětIMINutové PoHádKy Z dIvočINy

Habersack, Charlotte
 –  NeotvíRat! MRňavé!

Holub, Jiří; Janišová, ivana
 –   JaK se ZBavIt MstIvý soNI  

lela a KIKa se HádaJí

Král, robin
 – BydlíMe HNed vedle Zoo

Krolupperová, Daniela
 – ZIMNí tulIPáN

Lebeda, Jan
 – MedovNíčeK a ŘeKa ModRávKa

McDonald, Andrew
 –  HoluBí letKa Má  

PRo stRaCH uděláNo

rowling, J.K.
 – váNočNí PRasátKo

Schlindenbuch, Anna
 – soví PoŠta

Suchanek, Andreas
 –  ŠePtaJíCí les: doBRodRužství ZačíNá; 

PoHŘeŠovaNý PRoFesoR;  
PoRtál času

Šanda, Michal
 –  ledNí Medvěd RIo  

ZaCHRaňuJe PRales

Nové knihy

Školka v knihovně

Na celý školní rok máme 
naplánované návštěvy školky 
v knihovně. První návštěva 
Kuřátek připadla na středu 
18.října, ve třídě je spousta 
malých dětí, proto jsme 
si říkala, že udržet jejich 
pozornost v prostorách 
knihovny je velký oříšek. 
Zůstala jsem proto u stezky 
s úkoly. Začínali jsme u kostela 
a cesta nás vedla kolem farské 
louky. dětičky musely plnit 

různé úkoly týkající se podzimu. 
Musím říct, že většina dětí 
byla velmi šikovná a krásně 
spolupracovaly.
Počasí nám sice moc nepřálo, 
ale i tak jsme to zvládli 
a na konci čekala sladká 
odměna, kterou tam pro děti 
nechal ježek Bodlinka. 

Hned další den, to je ve čtvrtek 
19.října mne v knihovně 
navštívila třída Koťátek. většina jich jsou předškoláci, 

proto jsem se nebála si pro ně 
připravit úkoly, co jim trochu 
zamotají hlavičky. Začali jsme 
pohádkou o vlaštovkách, kde 
jsem si otázkami ověřila,  
zda byly děti pozorné a dobře 
poslouchaly. Poté jsme přešli 
k aktivitám. děti byly rozděleny 
do dvou skupin, kdy jedna 
u stolečku plnila připravené 
úkoly a na druhou skupiny 
čekaly dračí aktivity. Malí žáčci 
si prověřili svoji znalost barev, 
čísel a logického myšlení.  
Budu se těšit na další návštěvu, 
kamarádi! 



9

Zpravodaj obce Brloh  |  číslo 4  |  2023

Poncarová, Jana
 – alžBěta a NINa

Potůčková, Lenka
 – NávRat NežádouCí

reid, Taylor Jenkins
 – sedM MaNželů evelyN HuGo

rožek, Filip
 – GuMP: JsMe dvoJKa

Špitálníková, Nina
 – seveRKa

Vondruška, Vlastimil
 – luCeMBuRsKá ePoPeJ I, II

– DeTeKTiVKy, THriLLery

Bryndza, robert
 – tížIvé tICHo

Castillo, Javier
 – HRa o duŠI

Craven, M.W.
 – BotaNIK

McFadden, Freida
 – PoMoCNICe

McKinty, Adrian
 – ŘetěZ

Minier, Bernard
 – oKo

Olsen, Gregg
 – JestlI to ŘeKNeŠ…

Östlundh,Hakan
 –  PRoRoKova ZIMa; FaleŠNý PRoRoK;  

PRoRoKova sMRt

regan, Lisa
 – vRažedNá teMNota

Surmanová, Kateřina
 – Zvedá se vítR

NAUčNá LiTerATUrA PrO DOSPěLé

Bystrov, Michal
 –  WaldeMaR MatuŠKa:  

sNůM ostRuHy dát

Moravec ,Martin
 –  davId HeCl: Mluví K váM KaPItáN ; 

MaReK dvoŘáK: MeZI NeBeM a ZeMí

Walliams, David
 –  KRysBuRGeR; ĎáBelsKá KuCHaŘKa; 

PŘíŠeRNá teta; BaBIčKa dRsňačKa 
ZNovu v aKCI

NAUčNá LiTerATUrA PrO DěTi

Golasovská čechová, Monika
 – taJeMství staRé ZaHRady

BeLeTrie PrO DOSPěLé 
– rOMáNy

Dvořáková, Petra
 – Pláňata

epstein, Marek
 – NeReZ

Gabaldon, Diana
 – PověZ včeláM, že se NevRátíM

Graham, Lily
 – dítě Z osvětIMy

Hájíček, Jiří
 – Muž Pod čeRNýM deŠtNíKeM

Hartl, Patrik
 – GaZely

Hoover, Coleen
 –  BeZ NaděJe, ZtRaCeNá NaděJe,  

žIvot JedNa Báseň, NáMI to ZačíNá, 
NáMI to KoNčí

Jacobs, Anne
 – PaNsKý důM: sHledáNí

Jirotka, Zdeněk; Macek, Miroslav
 – satuRNIN PŘI CHutI

Keleová - Vasilková, Táňa
 – olívIe

Körnerová, Hana Marie
 –  aNdělsKá tváŘ 1,2 ; 

doKud se BudeŠ sMát

Křivánková, Pavlína
 – CHaluPa

Landsman, Dominik
 – RyBáŘ JaRMIl KolouŠeK

Moriarty, Liane
 – JaBlKa Ze stRoMu NePadaJí

Padevět, Jiří
 – 1945

Picoult, Jodi
 – KNIHa dvou Cest; Kéž Bys tu Byl
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poletěli taky.“ 
a proč ne, když je tam všude 
teplo.

dále se ptá, zda děti vědí, kteří 
ptáci odlétají do teplých krajin.

Podzimnní Zprávičky zeŠkoličky

Podzimních her, pohádek, 
různých činností bylo ve školce 
opravdu hodně. Doprovázely 
je dětské perličky, které máte 
v oblibě. Jedna babička mi 
povídala, že se na perličky 
vždy těší, a zda by jich mohlo 
být víc. Mohlo, ale to záleží 
jen a jen na našich dětech, jak 
budou „perlit.“ 

Na tento podzim naši nejmenší 
opravdu perlili:
Zářijové téma: Loučení s létem
Paní učitelka dětem vypráví, 
že někteří ptáci odlétají od nás 
pryč za teplem. „Víte kam?“
Honzík R. „Do krajiny“.
Paní učitelka: „Ano, do teplých 
krajin. A kde jsou, kde je 
teplo?“
děti volají: „Řecko, 
Chorvatsko…“
emička K. vyhrkne: „Včera jsem 

Základní škola 
a Mateřská škola Brloh

taky poletěla do teplých krajin-
do Chorvatska.“
Paní učitelka ví, že byli 
s rodinou v Bulharsku,  
tak řekne: „Do Bulharska.“
emička se nedá: „Tam jsme 
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a ozvalo se: 
„Kopretina!“ 
Na kopr…to bylo.

Listopadové téma:  
Když padá listí
Paní učitelka se ptá: „Jestlipak 
děti víte, jak se lesní zvířátka 
připravují na zimu, co si dávají 
do svých domečků, aby jim 
tam bylo hezky a teplo?“
odpovědi: „Seno, mech,  
suchou trávu, listí…“
ozve se emička B.:  
„Lampičku!“ 
Je dobré si na vše  
pěkně posvítit. 

eliška F. přišla do školky 
po nemoci a všimla si, že má 
paní učitelka nové brýle a říká: 
„Paní učitelko, ty máš nové 
brýle?“
P. učitelka: „Ano.“
Rozhovor slyšel Honzík R. 
a říká: „Ty sis ty starý rozbila?“
P. učitelka: „Nerozbila,  
ale potřebovala jsem nová 
skla, nové brýle.“
Honzík si p. učitelku pozorně 
prohlíží a dodává:
„Hm, dobrý!“ 
tak nevím! dobře znamená 
za 3!!!

ozývá se: „čápi, vlaštovky…“
emička J. zvolá: „A jiřičky!  
Ty se jmenují jako já.“ 
emička Jiřičková to musí přece 
vědět.

Říjnové téma: Sklizeň ovoce
„Děti víte, co je to sklizeň?“
Johanka K. „To je třeba 
v kuchyni, víš.“
P. učitelka přemýšlí  
a Johanka hned vysvětluje: 
„Sklizeň nádobí.“ 
taková sklizeň se náhodou 
může v kuchyni hodit! 

obě třídy si připravily ovocné 
a zeleninové hody. ve třídě 
předškoláků si děti vyzkoušely 
krájet zeleninu samy. všichni 
s chutí zbaštili vše, co měli 
nakrájeno, prostřeno.
ve třídě Kuřátek si děti 
napichovaly kousky ovoce 
na párátka a ozývalo se:
„Mám hruškový ananas!“  
Byly to kousky ananasu, 
ale možná s chutí hrušky. 
„Koukejte, mám lízátko!“  
Bylo to hroznové víno 
napíchnuté na párátku.
ozve se emička B.: „To kiwi  
mě pálí do pusy! Dyť je ten 
kiwi tvrdej!“

I tak emička kiwi snědla.

v oblibě máme malované čtení 
v obrázkové knize, časopisu, 
ale i s donesenými předměty, 
hračkami nebo s opravdovým 
ovocem či zeleninou.

Při říkance:  Byla jedna babka, 
prodávala jabka, 
sladké hrušky 
v sáčku,  
kopr na omáčku…

děti donesený kopr nepoznaly, 
a tak p. učitelka radí: „ko, kop, 
kopr…“
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Ráno přivedl emičku J. 
do školky tatínek a říká,  
že emička půjde domů  
po obědě s maminkou.
emička hlásí:  
„Jdu po O s manželkou!“ 
všichni jsme tomu rozuměli.

Snad jste se trochu pobavili. 
Ještě máme jednu hlášku 
v zásobě, ale tu až později.
S letošním nádherným 
podzimem se budeme  
pomalu loučit. 

Začne advent-čtyřtýdenní 
přípravné období na Vánoce, 
které mají rády hlavně děti. 
Hospodyňky již trochu méně.

a co čerti? těší se děti také 
na čerty? to posoudíme hned.
22. - 24. 11. dostaly děti tuto 
otázku: „CO TeĎ ASi DěLAJÍ 
čerTi? CO MySLÍTe?“

odpovídají 3 - 4leté děti
Kuřátka:

opět byly otázky pokládány 
jednotlivě, děti se tak nemohly 
v odpovědích ovlivňovat.
a hlavně, píši vše tak, jak děti 
říkají i s jejich „jinotvary.“ 

Ondrášek: 
„Zlobí! Můžou nás tajně 
kontrolovat.“

Johanka: 
„Bydlí v pekle a tam pečou 
buchty pro nás pro všechny- 
až na celou planetu.“

emička K.: 
„čerti v pekle pracujou.  
Venku řežou dříví a okna 
na domečky. Můžou dělat 
ňaminky. Malinký čerti  
můžou malovat.  
Můžou tam mít školu  
i školku a učí se.“

emička B.: 
„čerti bývají v komíně.  
Tam se smějou a kouří oheň. 
A ještě čerti bydlí tam dole 
v kumbálu.“

Honzík r.: 
„čerti dělají v pekle černé 
ťuplíky. Kdo zlobí a má  
černé ťuplíky, tak pro toho  
si přijdou. A zlobí tam.  
Oni pak ponesou vidle  
i pytel.“

Vojtíšek H.: 
„Oni se taky dostávají domů 
z procházky. Když pojedeme 
autem, tak ty čerty uvidíme.“

Hynďa: 
„Já nevím, co dělají.  
Bydlí v komíně a neví,  
kde mají jídlo.“

Anežka: 
„Sou tam čerti!“ A ukázala 
směrem ke komínu.

emička J.: 
„čerti se dívají na televizi 
a pijou kafe a jí povidla.  
Chodí na čertovský záchod. 
Mají pytel, aby mohli odnést 
zlobivý děti.“

odpovídají děti 5 – 6leté
Koťátka:

Honzík P.: 
„čertoviny.“

Toníček: 
„Mohli by být třeba v komíně, 
anebo můžou být pod 
zemí a chystají si tam uhlí 
a brambory.“

Nelinka: 
„Přikládají uhlí do kotle.  
čerti vyplazují jazyk,  
aby děti strašili.“

Vojtíšek r.: 
„Jsou v pekle, píšou, kdo zlobí. 
Ještě můžou být v komíně 
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eliška Š.: 
„Co čerti dělají? Jsou v pekle 
a co tam dělají, to fakt nevím.“

eliška F.: 
„To se koukají na nás, jestli 
zlobíme nebo ne.“

Je vidět, že naši nejmenší mají 
bujnou fantazii. Naštěstí jsem 
v jejich očích žádný strach 
neviděla.

Na závěr našich zpráviček 
máme pro Vás ještě jednu 
slíbenou perličku:

emička K.: 
„Od mojeho Ježíška  
dostanu ušnice.“ 😊

doufejme, že ty ušnice dostane 
emička obě dvě-na každé ucho 
jednu.

ať se vám všem splní také tajná 
přání a hlavně, ať jste zdrávi.

Přejeme Vám poklidný 
adventní čas, radostné prožití 
Vánoc a úspěšný rok 2024.

a vylezou z komína a jdou 
za lidima, kdo zlobí.“

Johanka: 
„Třeba můžou vařit polívku.  
Že se připravujou na zimu. 
Berou si kožichy, rohy,  
ocas, pytel, protože vyrazí 
za dětmi.“

Davídek H.: 
„Jsou v komíně, mají tam 
oheň. Třeba by si hráli 
na schovávanou-velký čerti.  
A ty další čerti třeba  
si hrát na babu.“

Verunka: 
„Myslím si, určitě, že možná 
si připravují vodu, když bude 
někdo zlobit, tak si ho uvaří.“

Vašík: 
„V pekle si můžou hrát malé 
děti. Topí komínem. Můžou si 
třeba povídat, kdo zlobí.“

Lotynka: 
„čerti spí.“

růženka: 
„čerti asi teďka odpočívaj, 
protože pak, až bude  
Mikuláš, aby měli hodně  
síly, aby mohli oběhnout  
naše celé česko.“

Všichni ze školky  
děkují paní Veselé 
za krásnou perníkovou 
chaloupku. 

„Nejprve si jí vystavíme,  
potom s chutí sníme!“

Za Kuřátka a Koťátka 
Dana Hamanová
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informace z obecního úřadu

Prodejna Jednoty

Provoz pošty partner mezi svátky:
středa 27. 12. 12:30 – 17:00

čtvrtek 28. 12. ZavŘeNo

Pátek 29. 12. 8:30 – 11:30

Otevírací hodiny v době vánočních svátků

neděle 24. prosince 7:00 – 10:00

pondělí 25. prosince ZavŘeNo

úterý 26. prosince ZavŘeNo

středa 27. prosince 7:00 – 17:00

čtvrtek 28. prosince 7:00 – 17:00

pátek 29. prosince 7:00 – 17:00

sobota 30. prosince 7:00 – 10:00

neděle 31. prosince ZavŘeNo

pondělí 1. ledna ZavŘeNo

Obecní úřad:
od 27. 12. 2022 do 1. 1. 2023  

bude obecní úřad  
a knihovna uzavřena.

Sběrný dvůr
sběrný dvůr bude o svátcích  

v provozu dle běžné  
otevírací doby.
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Poplatky

od 1. ledna 2024 vznikají tyto povinnosti:

Poplatek za komunální odpad

Poplatek za psa

Splatnost poplatků je do 30. června 2024
Poplatky se platí na Poště Partner nebo na oÚ v Brloze nebo po domluvě  
zašleme vyúčtování na váš email.

číslo účtu obce Brloh: 272 344 894/ 0300
variabilní symboly:  Brloh:  11337 + číslo popisné
   Rojšín:  21337 + číslo popisné
  Jaronín:  31337 + číslo popisné
  Rychtářov:  41337 + číslo popisné
  Janské Údolí:  51337 + číslo popisné
  Kuklov:  61337 + číslo popisné   
  Kovářov:  71337 + číslo popisn=  
  sedm Chalup:  81337 + číslo popisné
                                                  
1.  Poplatek za komunální odpad (za obecní systém odpadového hospodářství)
 Poplatníkem poplatku je:
 a) fyzická osoba přihlášená v obci nebo 
 b)  vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodinnou rekreaci,  

ve které není přihlášená žádná fyzická osoba a která je umístěna na území obce. 

 Poplatník s trvalým pobytem: 750 Kč na osobu
 Poplatník s trvalým pobytem 200m od svozové trasy: 563 Kč
 objekt využívaný k rekreaci: 750 Kč
 objekt využívaný k rekreaci 200m od svozové trasy: 563 Kč
 osvobozeni jsou: děti do 1 roku, poplatníci nad 80 let = 0 Kč

2. Poplatek za psa:
 Poplatníkem je držitel psa

V obcích:
 1. pes v rodinném domě: 240 Kč
 2. a každý další pes v rodinném domě: 360 Kč
 1. pes v bytovém domě: 400 Kč
 2. a každý další pes v bytovém domě: 600 Kč
 1. pes poplatník nad 65 let 90 Kč
 2. a každý další pes poplatník nad 65 let: 120 Kč

Samoty:
 1. pes samoty do 65 let: 100 Kč
 2. a každý další pes samoty do 65 let: 150 Kč
 1. pes samoty nad 65 let: 38 Kč
 2. a každý další pes samoty nad 65 let: 50 Kč

V případě dotazů volejte 380 745 067 nebo pište postapartner@obecbrloh.cz
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Marek  
iška

Karolína  
Tichá

 Jan  
Anderle

Daniel  
Šmejkal

Vítání občánků

Společenská kronika

Podzimní vítání občánků se konalo 20. října 2023 v obřadní síni obecního úřadu v Brloze. 

do života jsme v tento den uvítali tři holčičky a tři chlapečky, nechybělo ani pěvecké 
vystoupení brložských zpěváčků pod vedením Kláry Remsové, předání drobných dárků 
a fotografování. Přejeme rodičům při výchově dětí jen to nejlepší, dětem hodné rodiče  
a aby se jim v naší obci spokojeně vyrůstalo.

Alena Bombalová 
Matrikářka
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rozálie  
Vajliková

Kristýna  
Veberová

Svatby 2022
u matričního úřadu Brloh uzavřelo 
manželství 23 párů snoubenců, a to 
nejen ve zřícenině kláštera na Kuklově, 
ale i na vlastní zahradě v Jaroníně, nebo 
na louce v Janském Údolí či u kapličky 
v Nové vsi. Převážně za slunečného počasí 
si svatební obřad užili nejen snoubenci,  
ale i svatební hosté.

všem novomanželům přejeme hodně 
krásných společných chvil a některým 
i radost ze svých budoucích ratolestí.

Novomanželé  
Klauserovi

Alena Bombalová,
matrikářka
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Blahopřání
jubilantům

Všem jubilantům srdečně blahopřejeme  
a přejeme do dalších let hodně štěstí a spokojenosti. 

ať prožijete další léta ve zdraví, s úsměvem na tváři a v pohodě,  
v blízkosti svých příbuzných, přátel a známých.

Pro informaci uvádíme, že ve Zpravodaji zveřejňujeme jubilanty ve věku 65, 70, 75 a 80 let.  
od 80 let pak každoročně. Zveřejňujeme pouze ty jubilanty, kteří vyplnili, podepsali a odevzdali souhlas se 

shromažďováním a zpracováním osobních údajů na obecním úřadě v Brloze.  
totéž platí i pro dárkové balíčky (a to od 70 let).

Říjen Jan Schneider 75 let Brloh 

 František Ondřich 90 let Jaronín

 František Smetana 92 let Brloh

 Marie Stropková 75 let Brloh

 Karel Freylach 84 let Brloh

 Marie Ondrášková 85 let Rychtářov

listopad Marie Tanzerová 84 let Jánské údolí

 Marie Hrubešová 75 let Rojšín

   

Prosinec Marie Mikešová  75 let Brloh

 Vlasta Plánská  81 let Rojšín

 Marie Zdychyncová 83 let Brloh 

 Blanka Veselá 75 let Brloh

Mnohokrát děkujeme hasičům, myslivcům a všem, kteří se přišli naposledy rozloučit  
s panem Janem Jakešem, který zemřel 29. 9. 2023.  

děkujeme též za projevené soustrasti a květinové dary. Rodina Jakešova
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dalším cílem byla prohlídka 
zámku Hluboká nad vltavou, 
konkrétně jsme měli možnost 
nahlédnout do reprezentačních 
pokojů. samozřejmě jsme 
chtěli ušetřit kroky a proto byl 
pro naší skupinu objednaný 

Po letech covidu jsme se 
rozhodli obnovit každoroční 
jednodenní zájezd pro seniory. 
Přiznám se, že to byla trochu 
„hurá akce“. Přemýšleli jsme 
nad termínem a vzhledem 
k horkému létu jsme se rozhodli 
dát termín až koncem září. Jeli 
jsme v hojném počtu, kdy jsme 
naplnili celý autobus. 

odjezd byl naplánovaný 
v 8:30 z Brloha směr české 
Budějovice. trochu jsme se 
obávali mlhy, co to ráno byla. 
Jeli jsme přes Rojšín a nebylo 
vidět na krok. Po neuvěřitelném 
parkovacím manévru pana 
řidiče jsme vystoupili a začali 
se pomalu přesouvat na loď. 
Na palubě celkem foukalo, ale 
pár statečných vydrželo celou 
plavbu venku. Naštěstí loď 
poskytovala i celkem bohaté 
občerstvení uvnitř, tak jsme se 
mohli zahřát kávou a čajem.

Ohlédnutí za kulturními akcemi

Zájezd pro seniory

dojeli jsme do Hluboké nad 
vltavou, kde jsme chvilku 
počkali na autobus a dojeli 
na odstavné parkoviště. tam 
dostali všichni rozchod, aby 
měli čas se v klidu naobědvat 
a zbyl čas i na kávu. 
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děkuji cestovní kanceláři oceán 
a naší dlouholeté průvodkyni 
Janě Masáčkové za realizaci 
zájezdu a též panu řidiči 
za bravurní výkony leckde 
cestou necestou. též děkuji 
všem zúčastněným, byli jste 
super. tak doufám, že se zase 
v příštím roce všichni sejdeme 
a někam se opět podíváme.

Marcela Mádlová 

zámecký vláček, který nás 
dovezl až přímo k zámku.

Po průchodu rozhlehlou vstupní 
halou jsme vydali do pokojů 
kněžky eleonory, které vděčíme 
z velké části za to, jak to uvnitř 
zámku vypadá do dnešní 
doby. další pokoje a sály byly 
působivě vyzdobeny složitě 
vykládanými parketovými 
vzory z několika druhů dřev, 
některé stropy byly zdobeny 
pozlacenou kůží. Prošli jsme 
spoustu pokojů a sálů, největší 
z nich Ranní salon, kde jsme 
si prohlédli portréty rodu 
schwarzenbergů. asi vám tu 
nebudu složitě popisovat, co 
vše bylo k vidění, přece jenom 
máme Hlubokou „za humny“, 
tak není od věci si udělat 
příjemný výlet. 

Po prohlídce na nás čekal 
zámecký vláček, který nás 
odvezl k autobusu a vydali 
jsme se na poslední zastávku 
našeho výletu a to konkrétně 
do Purkarce do muzea 
voroplavby. vzhledem k tomu, 
že je muzeum opravdu malé, tak 
jsme se rozdělili na dvě skupiny. 

Muzeum provozuje parta 
nadšenců ze spolku vltavan. 
K vidění byly předměty a nářadí 
využívané k voroplavbě, vše 
bylo doplněno dobovými 
fotografiemi. Náš průvodce byl 
opravdový nadšenec a dokázal 
zodpovědět i některé záludné 
otázky našich výletníků.

Z Purkarce jsme jeli už rovnou 
do Brloha, kde náš celodenní 
výlet končil.

Po dlouhých jednáních o vhodném termínu jsme 
konečně mohli na prknech jeviště Kd přivítat 
českokrumlovskou scénu s představením 
„love sorry“ autorem hry je pracovník  
českokrumlovského divadla a dlouholetý režisér 
krumlovských ochotníků Jaromír Hruška. 
Role byly psány jednotlivým členů na tělo. 
Hra pojednává o prostředí fiktivní kanceláře 
a problémech jejích jednotlivých pracovníků, 
Pochopitelně divadelně přivedených na hranu. 
Byli jsme svědky skvělých hereckých výkonů, 
výborných dialogů a obecenstvo se dobře bavilo. 
snad jen co se týče délky představení si hodně lidí 
řeklo, že méně je někdy více.

Představení Love,sorry…!

Libor Lev
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zúčastněným moc poděkovat, že do toho šli a že 
se toho zhostili na výbornou. Prověřený dJ Radek 
Bulant hrál téměř až do rána a bavil přes 200 
platících návštěvníků. doufám, že jste si tuto akci 
patřičně užili a těšíme se na vás zase příště.

Libor Lev

Pro milovníky kvalitní muziky 
jsme si ve spolupráci s místní 
kapelou Nočník pozvali 
na 14.10. partu ostřílených 
muzikantů – kapelu tomtones. 
Hned na začátku na nás 
čekalo překvapení a „Nočníci“ 
spolu se dvěma kamarády 
se stali nečekaně takovými 
předskokany. No nebudu 
vás napínat, bylo to super. 
Každopádně mi slíbili, že 
na příští rok si připraví vlastní 
koncert (jsem rád, že teď už se 
z toho nemůžou vyvlíknout  ).  
tomtones hrají moderní 
country, rock´a´roll i rockové 
balady. Jejich program byl 
složen z písní tomáše tichého 
(proto tomtones – tomovi tóny) 
a byl proložen známými country 
písničkami. večer byl pastvou 
pro uši, ale i útokem na naše 
bránice. vyprávění členů 
kapely mezi písničkami bylo 
totiž naprosto úžasné a takový 

19. října přednášela Michala lvová v místním 
kině o Islandu.  Příchozí se tak měli možnost 
dovědět něco jak o velmi zajímavé geologické 
minulosti i současnosti. Island totiž vděčí svému 
vzniku a existenci nejen tzv „horké skvrně“, jako 
třeba Havaj, Galapágy nebo Kanárské ostrovy, 
ale tomu, že leží v místech, kde se oddalují 
od sebe dvě zemské kry (riftová zóna). Jeho 
budoucnost je proto daleko jistější, než výše 
jmenované souostroví, kde můžeme být svědky 

Jedna z akcí, která se může chlubit pravidelně 
vysokou návštěvností, je diskotéka v Kd Brloh. 
tu již tradičně pořádá obec, ale tentokrát si 
vzala navíc na starost i bar s výčepem. sehnat 
dobrovolníky, kteří se postarají o váš pravidelný 
pitný režim, nebyl nakonec takový problém, 
jak jsme se obávali. takže bych chtěl všem 

TomTones

Přednáška o islandu

Diskotéka 04. 11. 2023

Za kulturní komisi 
Jan Postl ml.

Za kulturní komisi 
Jan Postl ml.

nejen vzniku ostrovů ale jejich postupnému 
zániku. Kromě geologie jsme se ovšem dověděli 
a o přírodě Islandu a problémech, které se 
nevyhýbají ani islandské přírodě. v neposlední 
řadě i o historii osídlení a povaze místních lidí, 
žijících v rozhodně nestandartních podnebních 
podmínkách a v sousedství sopečné činnosti, 
kterou umí obrátit i ve svůj prospěch.

ten správný chlapský humor 
rozesmál každého. Bylo jasně 
vidět, že je to hraní prostě baví 
a tak to bavilo i nás. důkazem 
je, že se i po koncertu chvilku 
zdrželi a ještě si s místními 

kluky zahráli. Závěrem bych 
chtěl jen dodat, aby ti z vás 
co nebyli, si to příště přišli 
poslechnout. stojí to za to!
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ale nás to neodradí a ty kulturní akce prostě dělat 
budeme, dokud vás na ně nenaučíme chodit  .

ale teď už k samotnému kvízu. Jako u těch 
předešlých byla od začátku super atmosféra, která 
byla okořeněna napínavým koncem, kdy první 
čtyři týmy dělil pouhý bod a půl. v dramatickém 
závěru, kdy rozhodlo netradičně pojaté páté kolo, 
nakonec obhájil vítězství tým Nevim s 39 body. 
druzí skončili Život je hra s 38,5 body a na třetím 
místě skončili nováčci Pade na pade s 38 body.  
Pevně věřím, že si akci zase všichni užili 
a budeme se na vás opět těšit někdy na jaře.  
tak si užívejte vánoční svátky  
a PIJte s RoZuMeM.

vyplnilo přání všech malých 
a i některých velkých a na první 
advent napadlo opravdu 
hodně sněhu. trochu nám to 
zkomplikovalo přípravy, ale 
atmosféra byla o to kouzelnější. 

Na sobotu 4.listopadu jsme naplánovali kulturu 
pro naše nejmenší. v plánu byly utopené dějiny, 
aneb o rybníkáři Kubovi a bábě slepičkové 
od hudebně- divadelní skupiny Rybníkáři. Jak už 
to tak bývá člověk míní osud mění. dva dny před 
naplánovaným představením mi volal principál 
divadla, že herečku kopl kůň a není schopná 
představení odehrát, proto jsme improvizovali 
a pan Krška narychlo sehnal hereckého kolegu,  
se kterým hrají Werichovo Fimfárum. 

Představení bylo složeno z loutkového 
představení doplněno herci. viděli jsme 
čerta a vodníka a konečně se dozvěděli, co je 
to Fimfárum, vše bylo doplněno hudebním 
doprovodem. Představení Rybníkářů jsou mezi 
dětským publikem oblíbená, proto máme v plánu 
uskutečnit i původní představení.

Fimfárum

Marcela Mádlová

Za kulturní komisi 
Jan Postl ml.

ano, opět jste nás přemluvili a ještě do konce 
letošního roku jsme v Kd Brloh uspořádali  
jeden hospodský kvíz. Nejhorší bylo najít termín, 
protože ono to vytápění toho našeho velkého sálu 
není jen tak a hlavně to něco stojí .

využili jsme tedy sobotního setkání s důchodci, 
protože se muselo topit den dopředu a naplánovali 
kvíz na pátek 10.11., což byla nakonec vlastně 
jediná možná volba. No nebudu vám lhát,  
ale ta velká účast nás příjemně zaskočila.  
Nakonec se přihlásilo 16 týmů v celkovém součtu 
86 soutěžících. tímto bych vám chtěl předně moc 
poděkovat za velký zájem. Jak jsem tam na úvod 
zmínil „co by za to jiné akce co přádáme daly“. 
dovolím si mluvit za všechny členy kulturní 
komice, ale něco tady pořádat není žádný med. 

už loni bylo změněno místo, kde 
se koná rozsvícení vánočního 
stromečku a protože se nám 
místo osvědčilo, tak jsme se 
i tento rok sešli u kampeličky. 
Po několika letech se 

Hospodský kvíz

rozsvícení stromu

Hlavním programem bylo 
hudební vystoupení Zpěváčků 
z Brloha pod vedeném Kláry 
Remsové a Jana čížka, jako 
další vystoupila školní družina 
pod vedením anny Karlové.
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Marcela Mádlová

Jaronín

rojšínNechyběl ani jarmark 
od místních výrobců.  
Pro zahřátí se podával punč  
pro dospělé i děti, horká 
čokoláda a grog. 

Zvláštní poděkování patří Kláře 
Remsové, Janu čížkovi a anně 
Karlové za přípravu kulturního 
programu. Jako další musíme 
poděkovat všem, kteří připravili 
výborné vánoční cukroví a že ho 
tento rok bylo opravdu hodně, 

ráda vidím, že se na přípravě 
kulturních akcí podílí i naši 
spoluobčané. děkujeme 
i trhovcům za pěkné výrobky, 
václavu litvanovi za ozvučení 
a všem zastupitelům 
za spolupráci a přípravu punče 
a dalším, kteří pomáhali 
s technickou přípravou.
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Alena Bombalová

11. listopadu 2023 se konalo 
v kulturním domě v Brloze 
tradiční setkání důchodců. 
Po krátkém slovu pana starosty, 
přípitku, hudebním a tanečním 
vystoupením žáků zdejší 
základní školy následovala 
volná zábava. K tanci a poslechu 
hrála Malá novoveská kapela. 

Poděkování patří žákům 
základní školy, aničce Karlové 
a Kláře Remsové za hudební 
a taneční vystoupení a vyrobení 
drobných dárků pro seniory, 
vaškovi litvanovy za ozvučení 
pěveckého vystoupení, členům 
zastupitelstva a zaměstnancům 
obecního úřadu za pomoc 
s přípravou a konáním akce. 

Setkání s důchodci
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druhé byly Netřebice a třetí 
sdH vitějovice. Našim týmům 
můžu se nedařilo, svůj pokus 
nedokončily a obsadily poslední 
2 místa. Naštěstí nás zachránily 
naše ženy, které obsadily krásné 
čtvrté místo. 

Na závěr bych chtěl využít 
příležitosti a poděkovat členům 
sdH Brloh, kteří na úkor 
svého volného času, pomáhají 
s organizací našich akcí během 
celého roku.

Příspěvky čtenářů Zpravodaje

Hasičská soutěž v „netradičním“ 
požárním útoku o putovní pohár  
SDH Brloh
Již tradičně se třetí sobotu 
v říjnu konala „netradiční“ 
soutěž v požárním útoku 
o pohár sdH Brloh. Netradiční 
je soutěž v tom, že si členové 
družstva, těsně před soutěžním 
pokusem, losují, jaký post 
poběží. stává se tedy, že 
sportovci zvyklí běhat jen 
deset metrů k základně musí 
zvládnout stometrový „sprint“ 
k terčům. 

letos soutěž vyšla na 21. října 
a zúčastnilo se jí 15 družstev 
mužů a 6 družstev žen. Počasí 
nám vyšlo perfektní a vyhnuli 
se nám i technické problémy, 
které nás trápil minulý rok. 
všechny týmy (snad kromě 
domácích  ) se s netradičním 
provedením popasovaly velmi 
dobře a k vidění byly podařené 
útoky. tento rok jsme měli 
trošku ulehčenou přípravu, 
protože jsme mohli využít 
zázemí na volejbalovém hřišti.

v kategorii mužů obhájili 
loňské vítězství muži ze 
střížova a s časem 20,54, 
druzí byli kluci z Plešovic 
a třetí místo obsadil soběnov 
a. Mezi ženami triumfovalo 
dolní Bukovsko s časem 21,62, 

Vlastimil Vacek
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„Rok jak kolo točí se, dny si 
skládá v měsíce. Jen odzvoní 
Vánoce, zase znovu koulí 
se…“, tak začínají jednotlivá 
vyprávění večerníčkového 
cyklu Chaloupka na vršku 
a nezbývá, než s tímto úslovím 
souhlasit – dotýká se každého 
z nás, každé lidské činnosti 
i přírody kolem nás. I letos se 
rok znovu „dokulil“ do adventní 
doby, tedy času, kdy vychází 
poslední číslo Zpravodaje naší 
obce, ve kterém povětšinou 
včelaři informují o své činnosti, 
novinkách a dění kolem nich. 
a nejinak tomu bude i letos. 
většina z nás ví, že včelařství je 
jeden z  nejstarších oborů lidské 
činnosti, jehož předmětem 
je chov včely medonosné. 
výstupními produkty jsou 
med, vosk, propolis, pyl, mateří 
kašička a včelí jed a dalším 
významným výstupem je rovněž 
opylení rostlin. včelaření 
se v česku věnují z velké 
části „malovčelaři“ ze záliby 
a nejinak je tomu i u našeho 
brložského včelařského 
spolku, který v letošním 
roce čítal 38 registrovaných 
včelařů se 326 včelstvy na 47 
stanovištích. čtenář Zpravodaje 
už také z předchozích čísel 
ví, že včelařský rok znamená 
podzimní léčení, odběr měli 
pro veterinární vyšetření, 
přeléčování, zimní a jarní 
kontrolu včelstev, péči 
o včelstvo a úly, krmení, 
zazimování, podávání žádostí 
o dotace, mírnou administrativu 
v podobě vyplnění statistiky 
a registrace u českomoravského 
svazu chovatelů a drobné 
schůzování  .

Prostřednictvím časopisu 
Moderní včelař proběhl 
celorepublikový výzkum 
sledující současný stav 

včelařství, zaměřený na sociální 
a generační problematiku 
včelaření a motivaci včelařů 
pro chov včel, jejich pohled 
na včelařské organizace 
v české republice a jejich vztah 
k přírodě a výhled do blízké 
budoucnosti chovu včel. Závěr 
výzkumu do jisté míry popisuje 
a charakterizuje i naši členskou 
základnu – „hlavní motivací 
lidí k chovu (i započetí chovu) 
včel je pozitivní vztah k přírodě 
(potřeba jeho zachování pro 
zemědělství, lesnictví a přírodu), 
dále udržení rodinné tradice 
a na třetím místě produkce 
podporující zdraví lidu (med, 
vosk, propolis). Včelaření jako 
finanční přínos bylo zmiňováno 
jako bonus (tzv. hnací síla) stejně 
tak i včelaření jako relaxace 
a smysluplná náplň volného 
času.“ tedy na závěrech tohoto 
výzkumu vás se včelařstvím 
a včelařením seznámíme 
z trochu jiného pohledu 
a přiblížíme vám členskou 
základnou a seznámíme 
s činností v letošním 
kalendářním roce.

dle výše uvedeného 
výzkumu „nejčastěji začínají 
v současné době včelařit osoby 
v produktivním věku (tedy 
ve věku 30-40 let). Typickým 
včelařem je muž ve věku 
do šedesáti let, převládají věkové 
kategorie od čtyřiceti let výše 
a zanedbatelné není ani téměř 
třetinové zastoupení žen, kdy 
jejich počet v České republice 
mírně stoupá.“ v naší organizaci 
máme věkový průměr 47,16 let, 
kdy nejvíce členů je ve věku 
56-70 let a následuje věková 
skupina 46-50 let a 76-80 let. 
Máme mezi sebou celkem 8 
žen, což činí cca 22% naší 
členské základny a 2 ženy jsou 
zastoupeny i v pětičlenném 

Včelařský rok 2023
výboru naší základní 
organizace.

dále výzkumem bylo zjištěno, 
že „s přibývajícími zkušenostmi 
a léty včelaření se mírně zvyšuje 
počet včelstev chovaných jedním 
včelařem, který se však převážně 
pohybuje v řádu desítek včelstev. 
Lidé, kteří se živí včelařením, si 
pořizují větší množství včelstev, 
tj. desítky až stovky. Víkendoví 
nebo hobby včelaři si pořizují 
zpravidla do deseti včelstev.“ 
v brložské organizaci přichází 
na každého včelaře v průměru 
8-9 včelstev, kdy nejvíce včelařů 
má do pěti včelstev a následuje 
početná skupina členů s 6-10 
včelstvy, pouze 1 včelař má více 
jak 30 včelstev a to 56.

výzkum také potvrdil „vysokou 
organizovanost českých včelařů 
a to, že většina včelařů má své 
následovníky, a to v rodinách 
s tradičním včelařením 
v potomcích, a dále jako „učně“ 
v rámci vedení začínajících 
včelařů či přímo včelařských 
kroužků, kdy motivace dětí 
a mládeže je dána především 
přístupem jejich rodičů 
k přírodě. Lze tak předpokládat, 
že do budoucna bude nejspíš 
obor včelařství tvořen zejména 
včelaři s individuálním 
přístupem k chovu včel, kteří 
vzejdou z řad rodinných 
příslušníků či z některých 
současných studentů různých 
včelařských oborů.“ Při naší 
organizaci není veden včelařský 
kroužek, členská základna 
je více méně stejně početná 
a teď už víme, že ji neohrozí 
ani letošní změna týkající se 
navýšení členského příspěvku, 
který se od roku 2024 zvyšuje 
o cca 400,-Kč za člena. Úmyslně 
je uvedeno cca, protože členský 
příspěvek se u českého svazu 
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včelařů platí jak za člena, 
tak i za včelstvo a nyní 
došlo ke zvýšení příspěvku 
za člena, ale ke snížení platby 
za včelstvo. Na rok 2024 uhradili 
řádně členské příspěvky 
všichni chovatelé včelstev naší 
organizace, zaznamenáme 
úbytek pouze 2 členů, kteří 
již včelstva nemají a nadále 
nechtějí být registrovanými 
členy „svazu“. 

výsledky výzkumu 
předpokládají, že „jako 
problematická se do budoucna 
zdá finanční nákladnost 
včelaření a vhodná by podle 
včelařů-respondentů byla 
reorganizace a modernizace 
Českého svazu včelařů, zejména 
co se týče „omlazení“ členů ČSV 
a zjednodušení administrativy.“ 
v této souvislosti děkujeme 
za významnou každoroční 
finanční podporu obci Brloh 
a obci Nová ves, která spočívá 
v poskytnutí finančního 
příspěvku na úhradu části 
nákladů spojených s činností 
organizace, především 
pravidelným léčením včelstev, 
které je v naší organizaci 
velmi účelně a důsledně 
zorganizované a efektivní. 
v posledních letech pravidelně 
finančně podporuje naší činnost 
Zemědělské družstvo Brloh, 
zbývající nezbytné náklady 
hradí členové místní organizace 
ze svých prostředků získaných 
formou členského příspěvku 
za včelstvo stanoveného naší 
organizací. 

v souvislosti s modernizací 
a organizovaností českých 
včelařů připomínáme, že 
od roku 2014 je veškerá evidence 
členů, včelstev a stanovišť, 
včetně všech žádostí a statistik 
vedena jednotně a elektronicky 

prostřednictvím Centrálního 
informačního systému (CIs) 
každou základní organizací. 
od letošního roku také 
systém umožňuje odesílání 
hromadných e-mailových zpráv 
a velkou pozitivní změnou bylo, 
že téměř jedním kliknutím se 
hromadně každému členovi 
odeslal e-mail s jeho předpisem 
členským příspěvků včetně 
QR kódu. Přibližně před 
dvěma roky došlo ke změně 
ve zpracování a výplatě dotací 
– veškeré žádosti jsou zasílány 
pouze elektronicky a výplaty 
odesílány na bankovní účty. 
do té doby se žádosti včelařů 
zpracovaly a následně odesílaly 
poštou, výplaty probíhaly 
hotovostně. Je již tak dávnou 
minulostí či téměř historií, kdy 
se členové ke schůzím svolávali 
nebo si informace předávali 
„oběžníkem“ – na papíru 
napsaná zpráva či pozvánka, 
se kterou pověřený člen obešel 
členy, informaci jim sdělil a ti 
se na důkaz přijetí zprávy pod 
text podepsali. Minulostí již 
zřejmě za chvíli bude i zasílání 
sMs zpráv se všemi důležitými 
informacemi, které nám 
spolehlivě fungovalo od roku 
2008. K jisté elektronizaci 
také došlo v podávání hlášení 
počtu včelstev a registraci 
včelařů u českomoravského 
svazu chovatelů, ale byť se 

svět pokouší být digitální až 
virtuální, chov včelstev je 
stále tradiční, ale jisté prvky 
elektronizace v podobě různých 
„vychytávek“ v něm můžeme 
zaznamenávat.

Je tedy zřejmé, že budoucnost 
včelaření a naší brložské 
organizace má a „bude mít 
své kořeny v tradiční spolkové 
činnosti a v předávání 
včelařských poznatků a činnosti, 
která v současné době není 
na ústupu. Začínajících včelařů 
postupně přibývá, i když 
nejsou vždy zcela „mladí“, 
a zaznamenáván je i návrat 
společnosti ke způsobu života 
bližšímu přírodě“. 

až pod stromečkem  
rozvážete mašličku, 
ať lásku najdete v balíčku, 
ve druhém štěstí, klid, pohodu, 
ve třetím dobrou náladu.

ZO ČSV Brloh 
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na obloze objevila duha, která 
zakončila příjemné odpoledne. 
v šest večer se opět rozpršelo 
a draci pro letošek odletěli 
do svých slují a lidé se rozprchli 
do svých domovů.

(Během letošní drakiády nebyla 
draky sežrána jediná ovce, 
slepice ani pes)

Je známo, že draci jsou 
odpradávna samotáři. Přebývají 
v temných jeskyních či 
hlubokých jezerech. ale jednou 
za rok se rádi sdružují, aby 
si společně zalétali, sdělili si 
novinky a předvedli svůj letecký 
um, při kterém i Martin Šonka 
(akrobatický pilot) vypadá jako 
žabař.

Hledání vhodného termínu 
trvalo dlouho, ale nakonec bylo 
rozhodnuto, že v neděli 15. 10. 
2023 bude foukat vítr, který 
draci nadevše milují. a když 
nebude, tak prostě bude.

Ještě dopoledne počasí 
ukazovalo svou odvrácenou 
tvář a pršelo. Jako na rozkaz se 
před třetí hodinou protrhala 
mračna, vysvitlo slunce 
a začal vát příznivý západní 
vítr. ale je také možné, že 
v okolních obcích lidé usilovně 
foukali, máchali plachtami, 
ručníky i prostěradly, aby 
vytvořili vhodné podmínky pro 
pozorování draků nad Rojšínem. 
Za to jim patří dík. 

Každopádně se nad Rojšínskou 
plání spolu s větrem objevili 
i první draci. slétli se ze všech 
koutů Blanského lesa, a kdo ví, 
jestli někteří nebyli dokonce 
přespolní.

Postupně přibývali další, 
až jejich počet dosáhl 
k úctyhodným čtyřiceti, což 
je oproti minulým rokům, 
neskutečný počet. Pozorovatelů 
na zemi bylo téměř dvakrát 
tolik a nemohli se vynadívat 
na tu pestrobarevnou nádheru, 
kdy ve vzduchu plachtili malí 
i velcí létavci. občas sice došlo 
k menším srážkám, ale záhy 
se znovu dostali na oblohu 
a pokračovali ve svém tanci. 

Pozemním účastníkům 
bylo k dispozici, tak jako 

Drakiáda v rojšíně

Jana Němcová

každý rok, malé občerstvení, 
buchty, bábovky, koláče, čaj 
i něco ostřejšího na zahřátí, 
které zajistil RoHatý. tímto 
mu rovněž patří velký dík. 
v příštím roce však pozemní 
účastníci doufají v pergolu, 
která je uchrání před nepřízní 
počasí a byla jedním ctihodným 
občanem Rojšína (ač má 
zatím trvalý pobyt v Nové vsi) 
přislíbena  .

s pokročilým odpolednem se 
účastníci začali vytrácet, ale pro 
zhruba dvacítku posledních se 
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Pod jeho vedením fungoval 
soubor do podzimu 1943,  
kdy byla činnost spolku 
německými úřady zakázána.

Jako náhradou se povedlo 
aktivitou Jana Hajducha  
získat licenci na promítání. 
to byl počátek filmu v Brloze. 
souvisle se promítalo  
až do roku 1994, kdy bylo  
kino pro malý zájem  
a totální ekonomický propad 
uzavřeno. 

Po osvobození byla snaha 
o návrat ke společenskému 
životu značně omezena  
po roce 1948, a poslední 
uvedená hra byla „Zahořanský 
hon“ snad počátkem padesátých 
let čímž pravidelná ochotnická 
činnost skončila. 

Při povídání mezi zkouškami 
došlo i na historii ochotníků 
v Brloze. a protože v mém okolí 
jsou lidé, kteří umí myslet 
rychleji, byl jsem upozorněn,  
že dopis, o kterém jsem mluvil, 
má letos stoleté výročí.  
to mne donutilo zamyslet se 
nad historií ochotnického hraní 
v Brloze a co vlastně o tom 
můžeme zjistit, případně,  
co je uchováno. Fakt je ten že 
i z relativně čerstvého období 
příliš mnoho relikvií není 
a některé, o kterých jsme 
přesvědčeni, že jsou, najednou 
nemůžeme dohledat. 

a někdy i ta lidská paměť začíná 
vynechávat.

Nejstarší dochovaná zmínka 
o divadelním hraní pochází 
z roku 1850, kdy v zájezdním 
hostinci u Kočoubarů byla 
sehrána náboženská hra 
„Jezule“. stopa na tuto hru 
se dochovala ještě do konce 
minulého století. Jeden z herců, 
pan Bol tam hrál Kaifáše, což 
mu zůstalo jako přezdívka 
a ta vydržela i řadě generací 
jeho potomků a zanikla až 
úmrtím posledního toho jména. 
ochotnický soubor vyvíjel 
bohatou činnost na přelomu 
devatenáctého a dvacátého 
století. Hrály se především 
veselohry, ale i dramata. 
ochotnickou osobností 
ve dvacátých letech byl pan 
václav vacko, autodopravce, 
který podle pamětníků věnoval 
divadlu všechen volný čas. 
Z jeho popudu byl spolek 
nazván „ochotnická jednota 
Jirásek“ a to na základě 
souhlasu samotného aloise 
Jiráska v dopise z roku 1923  
(před sto lety). Jako poslední 
soukromý opatrovatel 
tohoto dopisu byla učitelka 
paní vejvarová, ta jej v roce 
1999 darovala obci, kde byl 
uchováván až do letošního roku. 

Nad stoletým výročím jednoho dopisu

Nyní je v českokrumlovském 
archívu a obec má k dispozici 
jeho fotokopii. 

Hrávalo se v hospodě u Caisů, 
také u Fajfkářů. vzhledem 
k množství členů se nebáli ani 
her s množstvím účinkujících, 
i když v té době to byl spíše 
standart. docela by mne 
zajímalo, jak dokázali zvládnout 
například langrovu „Jízdní 
hlídku“ z prostředí legionářů 
v Rusku. Já ji znám jako film, 
a na jevišti které tehdy nebylo 
určitě větší, než naše dnešní…. 
Nevím, nevím. No, když se teď 
dívám z okna na půlmetrové 
závěje, tak v exteriérech ano. 

Po odstěhování václava vacka 
se režírování ujal Jan Hajduch, 
listonoš a pozdější poštmistr. 
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Libor Lev

o kulturní činnost v obci 
se starala osvětová beseda 
odpovídající za správnou 
politickou náplň. v jejím rámci 
nacvičila paní dřevíkovská 
operetu(!) „Perly pany 
serafínky“. o další ochotnickou 
činnost se pokoušel Jakub 
Jungwirth pod hlavičkou sokola 
v roce 1962 hrou „Nebezpečný 
věk“ a později veselohrou 
„červené papuče“. 

občas sehrály nějaké divadlo 
i školní děti pod vedením 
učitelky paní Štichové. stálá 
tradice školních představení 
deváťáků byla založena 
24.6.1997 hrou „dlouhý, 
široký a krátkozraký“, která se 
střídavou kvalitou trvá dodnes. 

vyhecováni školským 
představením se pak dala 
dohromady skupina lidí vedená 
školníkem lubošem Hovorkou 
a manžely Šafářovými. 
Po neúspěchu s nácvikem  
hry „lucerna“ (pro nedostatek 
lidí) se povedlo uvést v dubnu 
1999 premiéru „Chudák manžel“ 
od Moliera. Při zakládání  
spolku a hledání jeho názvu 
jsme dostali do rukou již 
zmíněný dopis. Z úcty 
k předchůdcům jsme proto 
zvolili název „ochotnická 
jednota“.  Na to, vzít si do názvu 
Jiráska jsme ještě neměli dost 
sebevědomí.   ochotnická 
jednota se činí dodnes 
a doufejme že nám elán a přízeň 
diváků vydrží i nadále přes 

konkurenci televizí, a různých 
počítačových kanálů.

Poděkování: obecní kroniky 
jsou v současné době 
na digitalizaci, tedy dočasně 
nepřístupné. Po obdržení jejich 
digitální formy uvidíme, zda 
v nich nejsou nějaké další 
zajímavé informace.  
tento článek je výtahem 
dřívějších článků v obecním 
Zpravodaji z pera paní  
anny vejvarové a pana  
václava simandla. I když  
nejsou již mezi námi, touto 
cestou jim děkuji, že si dali 
práci posbírat tehdy dostupné 
informace, obejít ještě žijící 
pamětníky a zapsat.

stránku navíc, ale projdeme 
si alespoň nějaký všeobecný 
sumář a případné zajímavosti. 
v roce 2023 jsme při technické 
pomoci odstraňovali stromy 
z komunikací a Rd, obtížný 
hmyz z vašich domovů, 

Přijde mi až neskutečné, jak 
rychle ten rok uteče. Zdá se mi, 
že tyto rekapitulace píšu nějak 
často. Možná to uteklo, protože 
jsme se vůbec nenudili.  
letošní rok pro nás byl totiž 
z několika aspektů výjimečný. 

Zahájili jsme ho s repasovaným 
vozidlem tatra 148. Postupně 
jsme se seznamovali 
a dodělávali malé drobnosti, 
které ukázal až ostrý provoz. 
Následovala série požárů 
uskladněného sena, pak 
tradiční letní likvidace 
obtížného hmyzu a v neposlední 
řadě nás bohužel i letos  
zasáhla povodeň. 

Nakonec máme tedy  
k dnešnímu dni (12. 12. 
2023) zatím rekordních 36 
výjezdů. Z toho je 5 požárů, 
20 technických pomocí a 11 
technických zásahů pro 
obec. Když k tomu přičteme 

rok 2023 u JSDHO Brloh

celkem 4 školení a několik 
brigád, už se jedná o slušnou 
porci času, kterou naši 
členové této činnosti obětují. 
tentokrát nebudu všechny 
zásahy vypisovat, protože 
bychom asi potřebovali 
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Za JSDHO  
Václav Pecha ml.

odstraňovali jsme následky 
povodní a přívalových dešťů, 
pomáhali jsme zapadnutému 
vozidlu záchranné služby 
a byli jsme v Chrobolech 
vyhledávat pohřešovanou 
osobu. likvidovali jsme požár 
stromu u Rd, požár kuchyně 
v Rd, ve lhenicích a Ktiši jsme 
zdolávali požár uskladněných 
balíků a naposledy požár 
skládky větví v sousední vsi. 
Při technické činnosti se vždy 
jedná o zásah pro obec a v 99 % 
jde o proplachování kanalizace 
či propustků. 

První zásah nás letos čekal 
28. 1. a zatím poslední 8. 12., 
nejdelší zásah trval letos  
11 hodin a nejkratší 22 minut. 
Nejvíce zásahů bylo letos  
12. 7., kdy naše jednotka 
vyjížděla 3krát na odstranění 
stromů z komunikace. 

samozřejmě naše práce nekončí 
zásahem, po příjezdu musíme 
uvést techniku a vybavení 
do akceschopného stavu. tato 
práce už není tak vidět, ale 
zabere hodně času. K tomu jsme 
letos absolvovali čtyři školení 
(2x u HZs v českém Krumlově 
a 2x v Brloze na hasičárně) 
a musím kluky pochválit 
za účast a zájem se dozvědět 

něco nového. takže doufám, že 
když jsem je teď pochválil, tak 
nebudu na dalším školení sám 

v rámci financování se nám 
podařilo získat nové přilby díky 
příspěvku HasIčI od Nadace 
agrofert, ale jiné vhodné 
dotace bohužel pro letošní 
rok vypsány nebyly. většina 
nákladů tak jde za naším 
zřizovatelem, tedy za obcí. 
tímto bych chtěl poděkovat 
všem z obce za podporu a pomoc 
při zajišťování chodu jednotky. 
stejně tak i zastupitelstvu, 
které nás v naší činnosti plně 
podporuje. 

Z rekapitulace je to 
ve stručnosti asi vše a teď 
co nás čeká. výjezdy si 
neplánujeme, takže nezbývá než 
doufat, že jich bude méně a vy 
nás nebudete vůbec potřebovat. 
ale pokud už k tomu dojde, 
tak neváhejte zvednout 
telefon a zavolat 150, my vždy 
přijedeme. Nemusíte se bát, 
nikdo vám hlavu neutrhne.  
Jak už jsem jednou psal, lepší 
je zavolat 10krát zbytečně, 
než jednou nezavolat, když 
je potřeba. v rámci dotací se 
pro jednotku rýsuje možnost 
získat peníze na rekonstrukci 
hasičárny. Máme už nějakou 

představu, ale vše je ještě 
na začátku, takže bych byl 
nerad konkrétní. určitě vás 
informuji až budeme mít  
v ruce něco konkrétního. 

Na závěr tradičně slova díků. 
asi nedokážu vypsat všechny 
konkrétně, ale chtěl bych 
poděkovat všem, kteří se byť 
jen malou zásluhou podílejí 
na chodu jednotky. ale hlavně 
moc děkuji vám 19 klukům 
z jednotky, kteří v noci vstáváte 
z postele, o víkendu odbíháte 
od jídla a hlavně opouštíte 
rodiny, které okrádáte o ten 
drahocenný čas,co na sebe 
máte. díky je vlastně málo, 
ale my víme, jak to je a stačí 
nám to. vlastně i díky jaká 
jsme teď parta, včetně všech 
povýjezdových rituálů. 

 všem z jednotky, ale i všem 
ostatním přeji klidné prožití 
vánočních svátků. Zkusme se 
trochu zastavit od toho věčného 
chvátání a užijme si alespoň 
jednou za rok svátky klidu. 
do nového roku přeji hlavně 
zdraví a příští rok se budu těšit 
u další rekapitulace roku  
JsdHo BRloH. 
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Rok uběhl jako voda a opět se přiblížila doba tříkrálové sbírky, proto mám krátké 
info ke koledování. Jak se již stalo krásným zvykem opět vás přijdou navštívit 
koledníci. Brlohem budou procházet 6. a 7. ledna, v Rojšíně jako obvykle  
po 14hod v sobotu 6. 1. výtěžek jako vždy půjde na potřebné.  
Přeji klidný advent, radostnou dobu vánoční a do nového roku  
hodně zdraví a spokojenosti. 

Na vědomost se dává, že dne 3. 2. 2024 
v 17:30 hod. bude v klubu Rojšínských hasičů 
uspořádán Iv. ročník špekobraní o řád vepře 
Zlatého. do soutěže budou přijímány soutěžní 
vzorky vyuzeného a nakrájeného boku 
vepřového min. 300g. výherci dostanou řády 
vepříků a tekutou cenu, ostatní upomínkové 
předměty a diplomy. dále je vyhlášena volná 

Tříkrálová sbírka

Špekobraní

R.Pőschlová

RoHaTý

3Rozhled – Jižní Čechy 11/2023 Aktuální internetové noviny na www.plzenskyrozhled.cz

Chtějí více domů než plánovali
Prachatice chtějí v budoucí obyt −
né zóně Pod Cvrčkovem mít
víc domů, než plánovaly. Podle
územní studie z roku 2014 jde
o pozemek 16 hektarů a asi 100
parcel, odhad nákladů na zasíťo−
vání byl 160 milionů Kč. Původně
město počítalo se čtyřmi vila −
domy a 112 rodinnými domy.
Nově plánují deset viladomů
a 143 rodinných domů.

Bývalé vedení plánovalo nad
Střelnicí stavět velké spor toviště,
tento záměr nová koalice opustila.
„Nová sportovní hala není nutná,“
uvedl starosta Jan Bauer.

Slíbili jsme, že svoje úsilí zamě−
říme významně na to, abychom ve
městě připravili a zainvestovali po−
zemky pro různé typy výstavby.
Tohle je první vlaštovka.

„Někteří zastupitelé měli pocit,
že by se celá lokalita mohla prodat
nějakému developerovi, my jdeme
cestou, že město nebude nad těmi
pozemky ztrácet kontrolu,“ řekl
starosta.

Podle studie jsou v plánu rodinné
domy i bytovky. V první fázi by mě−
lo nad Střelnicí vzniknout 13 par−

cel. Město plánuje tři stavební eta−
py, nejdřív využije své peníze, v bu−
doucnu by se mohlo spojit s de −
velopery, řekl starosta. Zastupitelé
včetně Bauera v minulém volebním
období hlasovali pro to, aby nad
Střelnicí bylo sportoviště, teď názor
změnili. Bylo to i po konzultaci
s městským architektem, vyplývá
z důvodové zprávy zastupitelům.

Paradoxní je, že bývalá opozice
dnes vládnoucí koalice s tím sou−
hlasila, že se tato část změní ve
sportovní areál. Teď to chce změ−
nit. Je to velký odklon. Nenávratně
tak toto území pro spor t vyloučí.
Nám se to moc nelíbí, protože úze−
mí určené k zastavění individuální
zástavbou je těch 18 hektarů 
vedle, to je obrovská plocha.

„My už jsme ve sportovním 
areálu Tatran stísnění a nemáme
se kam rozšiřovat. Touto změnou
zamezí (koalice) navždy možnosti
vzniku druhého sportovního areálu
v Prachaticích okolo Střelnice, 
která se měla přebudovat na spor−
tovní halu,“ dodal bývalý starosta
a nyní opoziční zastupitel Mar tin
Malý. (pru)

Tepelné čerpadlo je ekologický
i ekonomický zdroj vytápění a pro
jeho instalaci se dnes rozhoduje
stále více a více majitelů rodin−
ných domů. Od konce září navíc
opět běží příjem žádostí o do −
tace v programu Nová zelená
úsporám na vý−
měnu neekolo−
gického zdroje
vytápění za te−
pelné čerpadlo.
Zájemci mohou
v rámci dotač−
ního programu žádat
o podporu na výměnu neekologic−
kých kotlů na pevná paliva nižší než
3. třídy, kotlů na topné oleje, elektro−
kotlů, lokálních topidel využívaných
jako hlavní zdroj vytápění a na vý−
měnu plynových kotlů
starších 20 let za te−
pelné čerpadlo. Výše
podpory od státu zů −
stává stejná, tedy
80.000 Kč na vytápění
a 100.000 Kč na vytá−
pění plus ohřev teplé
užitkové vody. V pro−

gramu Kotlíkové dota−
ce pak lze získat pod−
poru až 180.000 Kč na
výměnu starého kotle
za tepelné čerpadlo.
Nespornou výhodou je,
že od schvá  lení dotace
máte na realizaci vý−

měny neekologického vytápění za
tepelné čerpadlo následně 2 roky,
ale již s jistotou pro vás blokova−
ných financí. 

Společnost Kostečka Group vám
zdarma připraví návrh tepelného čer−
padla, postará se o montáž i násled−
ný servis, s žádostí o dotaci svým

zákazníkům vždy pomůže. Prodejem,
instalací i servisem se jihočeská fir−
ma Kostečka Group zabývá již více
než 30 let, její produkty a práce jsou
založeny na kvalitě, spolehlivosti
a dlouhé životnosti. Technici společ−

nosti Kostečka Group jsou odborníci
ve svém odvětví a jsou vyškoleni na
práci s tepelnými čerpadly, které 
firma nabízí. Mají bohaté zkušenosti

s instalací, údržbou a opravami. 
Vlastní skladové zásoby umožňují fir− 
mě pružně reagovat na poptávky 
a požadavky zákazníků, bez dlou− 
hých časových prostojů.

„Japonská tepelná čerpadla od 
Kostečky jsou založena na kvalitě, 
spolehlivosti a dlouhé životnosti. To 
znamená, že naši zákazníci se 
mohou spolehnout, že jejich topný 
systém bude  spolehlivě fungovat po 
mnoho let,“

Ing. Milan Kostečka, 
majitel firmy.

Tepelná čerpadla od firmy Kostečka
− spolehlivost a kvalita

Rádi Vám připravíme návrh 
tepelného čerpadla ZDARMA.

Pomůžeme s vyřízením DOTACE.
Pošlete nám poptávku na:

www.kostecka.net
nebo volejte 606 60 60 60

kategorie PuMa (Přehlídka uzeného Materiálu 
300g např. klobásy, maso, sýry, apod.) vítěz 
bude také oceněn a to putovní cenou. Z důvodu 
omezených prostor prosím, ať se zájemci 
registrují na tel. 777 89 01 89. těšíme se 
na nové soutěžící, aby i oni mohli porovnat své 
uzené pamlsky. 
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Hrozinkové 
hvězdičky

150 g hrozinek, 
150 cukru moučka, 
150 g vlašských ořechů, 
75 g hladké mouky, 
1 žloutek, 
kyselejší džem na promazání, 
čokoládová poleva

odvážené hrozinky a ořechy 
zasypeme cukrem. tuto směs 
umeleme ve strojku na maso. 
Přidáme mouku a žloutek 
a vypracujeme těsto. Pokud je 
těsto příliš tuhé, tak můžeme 
přidat část bílku. Z těsta 
ihned vykrajujeme hvězdičky 
a klademe na plech vyložený 
pečícím papírem. Pečeme 
na 160 °C cca 9 minut. Pozor, 
nesmí chytit barvu, jinak 
by byly hořké. slepujeme 
zavařeninou a namáčíme 
v čokoládové polevě.

Pudinkový koláč

6 vajec, 
6 lžic cukru krupice,  
6 lžic polohrubé mouky,  
3-4 lžíce kakaa,  
1 prášek do pečiva, 
1 vanilka,  
150 ml oleje 
a 150 ml mléka

vejce s cukrem vyšleháme 
do pěny, přimícháme vše ostatní 
a pečeme na vyšším plechu při 
180 C asi 30 minut. do ještě 
teplého piškotu uděláme  
asi 20 děr (nějakou silnější 
obrácenou vařečkou). 

Snadná  
hermelínová 
pomazánka  

2 kusy hermelínu,  
4 lžíce majonézy,  
150 g měkkého salámu,  
2 lžíce bílého jogurtu,  
½ cibule, 
1 vejce natvrdo,  
1 lžíce hořčice, 
pepř, sůl

Hermelín,vejce a salám 
nastrouháme na hrubém 
struhadle. Cibuli očistíme 
a nakrájíme najemno.  
Přidáme další suroviny, 
promícháme a dáme  
odležet do ledničky.

Makové linecké  

120 g mletého máku,  
240 g polohrubé mouky,  
120 g moučkové cukru,  
250 g másla, 
1 žloutek, 
citrónová kůra,  
rybízový džem

do mísy dáme sypké  
suroviny  včetně máku,  
přidáme povolené máslo 
pokrájené na kostky,  
žloutek a citrónovou kůru. 
Zpracujeme těsto a dáme 
odpočinout do lednice.  
těsto rozválíme a vykrajujeme. 
Pečeme cca 8 minut na 170 
°C. linecké slepujeme 
džemem, můžeme ozdobit 
lyofilizovanými drcenými 
malinami.

…a teď něco na zub

Marcela Mádlová

Marcela Mádlová

Marta Tomanová

Marcela Mádlová

Ze 2 vanilkových pudinků,  
900 ml mléka a 5 lžic cukru 
uvaříme pudink a ještě 
do horkého zamícháme 
150 g másla a hned nalijeme 
na korpus, aby zatekl do dírek. 
uhladíme do roviny  
a necháme vychladit. 

Ze 2 čokoládových pudinků, 
800 ml mléka a 5 lžic cukru 
uvaříme pudink, do kterého 
vmícháme 100 g másla 
a po rozpuštění nalijeme 
na vanilkový pudink 
a uhladíme. Po vychlazení  
celý koláč posypeme 
strouhanou čokoládou.
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Luštění  
s medvědem

v každém čísle Zpravodaje vám přinášíme jeden obrázek (uprostřed křížovky)  
z našeho brložského regionu a vaším úkolem je určit, kde se nachází.  
tentokrát je trochu změna a jedná se o historickou fotografii a chceme vědět,  
jaké místo je na fotce.

K tomu si ještě vyluštíte křížovku, jejíž tajenka se též váže k naší obci.  
Pak stačí vše napsat a přinést do knihovny, vhodit do schránky na oÚ nebo poslat poštou  
či e-mailem knihovna@obecbrloh.cz, a to do konce února - Nezapomeňte na zpáteční adresu!

tentokrát budete doplňovat úryvek textu z brožury Co se PíŠe o BRloZe  
(a to nejen ve školní kronice):

„Kruté mrazy v roce 1929, které dosahovaly až – 41°C, způsobily spoustu problémů nejen s vytápěním. 
Navíc se přidala 1.TAJeNKA. v důsledku toho byla od 15.února do konce února přerušeno vyučování 
ve všech školách. 6. června 1929 v půl páté odpoledne postihla Brloh další pohroma. Přihnaly se černé 
mraky a hukot, prudký vítr trhal ovoce ze stromů. Během jedné čtvrthodiny, kdy padaly kroupy velké 
jako 2. TAJeNKA, byla zničená veškerá úroda na polích i v zahradách. Byly rozbité střechy a skla 
v oknech. Pamětníci takovou špoušť ještě nezažili. ve školní budově byla především ze severní strany 
rozbito 20 okenních tabulí. 30. srpna 1926 vypukl požár naproti škole u Běrtů, kde byla i jedna třída 
německé školy. shořela kůlna, stáje, zásoba sena a dva vepři. Požár se podařilo místním i okolním 
hasičům do večera uhasit.“

Tři úspěšní vylosovaní výherci dostanou jako dárek vonnou svíčku za své správné odpovědi.

tentokrát došlo rekordních 12 správných odpovědi. losování se ujala slečna Kačka Brožová. 
výherci jsou následující: paní Jana Švarcová z Brloha, pan Lubomír Hovorka z Brloha  
a pan Oldřich Voltr z Rychtářova. 

srdečně blahopřejeme! výhra je pro vás připravena v knihovně.

Jak dopadlo luštění z minulého čísla? 

Fotografie uvnitř křížovky: vrátka do malé farní zahrádky

tajenka z křížovky zněla: 1. KdyBy teBe NeBylo 

    2. Na BaBKu
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Křížovka byla vytvořena v programu Crosswords - ItPro CZ -http://crosswords.itpro.cz



Kulturní akce  
na zimu/jaro 2024

Pátek 19. ledna 2024 od 20:00 – Kd Brloh

OCHOTNiCKÝ BáL 
Zahraje GRoCK

sobota 3. února 2024 od 17:30 – klub Rojšínských hasičů

ŠPeKOBrANÍ 

Iv. ročník o Řád zlatého vepře

sobota 10. února 2024 od 13:00 – sraz u Hasičárny

MAŠKArNÍ PrŮVOD 

čtvrtek 29. února 2024 od 18:00 – 9. třída ZŠ Brloh

PŘeDNáŠKA S rADMiLOU MALiNOVSKOU 

sobota 24. února 2024 od 20:00 – Kd Brloh

MAŠKArNÍ BáL 
Zahraje kapela Pozor, vizita!

Březen 2024 – Kd Brloh

DěTSKÝ KArNeVAL
datum bude upřesněno 

Březen 2024 – Kd Brloh

HOSDPODSKÝ KVÍZ 
datum bude upřesněno 

čtvrtek 21. března 2023 od 18:00 – 9. třída ZŠ Brloh

UZBeKiSTáN 
Cestovatelská přednáška s Michalem Muškou

Bližší informace o kulturních akcích se dozvíte z plakátů a na internetových  
a facebookových stránkách obce www.obecbrloh.cz.




